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 مجلس حقوق الإنسان
 الثلاثونالدورة 
 من جدول الأعمال 10البند 

    المساعدة التقنية وبناء القدرات
موجهوة موا التعثوة الدا موة  ٢٠١٥سوتتمتر /أيلوو  ٣٠ مؤرخة شفوية مذكرة   

لجمهورية السودان لود  متتوا اممول المت ودة وسوا ر المناموات الدوليوة 
      ‬في جنيف إلى أمانة مجلس حقوق الإنسان

 
تهــدا البة ــد الدالجمــد ةمالسوــد الىــلتا  لــدا محتــو الأمــم المتحــدة ويــالج  المن مــا  الدول ــد  

في جن ــــا ا اتهــــا  مج سماقــــد ساــــت شرــــل  القىــــا ي وتتاــــ    ــــ   ا ــــ    ــــ  تةا رــــا  ا حلمــــد 
 الىـــلتاق د عاـــر تر وـــ  البـــني المىـــتر  المةـــ   الـــد شرـــل  القىـــا  في الىـــلتا ي سسوىـــت د قلقلقىـــ ي

 (.A/HRC/30/60رد   مج سات شرل  القىا  في توست  ال اثين   الم
 ويــالج  مــن سسم ــد وي رـد  لعــااا *وت جـل مــن الأماقــد المـلت ة التحــ    تعــداس التةا رـا  الم  رــد 
 .الأعمال جدول من 10 البند   اس في القىا  شرل  لمجات ال اثين  الدوسة

  

 
 

 قحا زود والة   د  رط.ستُسج كما وست و الاغد ال * 
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Annex 

[Arabic and English only] 

  Comments by the Government of the Sudan on the report of the 
Independent Expert 

  Paragraphs 9, 10 & 11 

 The Government of the Sudan knows that the mandate of the Independent Expert (IE) is 

under chapter 10 related to the provision of technical aid and capacity building and the IE has 

entirely relied on paragraph (17) of the Human Rights Council Resolution (27/29) which stated 

that his mandate includes (assessment, reporting and promotion of human rights situation in the 

Sudan within the framework of making recommendations on technical support and capacity 

building). In this context, The Government of Sudan strongly believes that the assessment 

should serve the core mandate to provide technical assistance and capacity building. However, 

the IE has excessively focused on the assessment process in which he neglects and undermines 

his core mandate of providing technical aid and capacity building. 

  Paragraph 12 

 The amendments were made within the context of developing democratic practice and 

process in the Sudan and have been endorsed by the parliament pursuant to the requirements of 

the democratic process and based on the constitution of the country to reduce ethnic and tribal 

conflicts and strengthen the social fabric among the different groups. 

  Paragraph 13 

 There was no expansion in the powers and functions of the National Intelligence and 

Security Service. IE has received full explanation by the NISS senior officials during his visit to 

the Sudan on the monitoring tools and mechanisms that governs the work of NISS officers and 

the efforts exerted by NISS in protecting human rights. 

  Paragraph 14 

 There is no contradiction between the new constitutional mandate granted to NISS and 

the legal authorities of other law enforcement bodies. 

  Paragraph 15 

 The paragraph affirms the government’s commitment to protecting the women and 

helping continuous constitutional reform processes, in addition to continue the cooperation with 

the international community to satisfy this end.  Also reviewing and reforming the legislations 

and establishing more mechanisms for women protection. In this regard the government has 

established units for combating violence against women in 14 states out of 18, as well as the 

establishment of specialized units for female police to investigate and examine crimes of 

violence against women. Furthermore, one of the important achievements is the allocation of 30 

% of the seats of the national parliament and state legislative councils for women as a minimum 

ratio of their participation. 

  Paragraph 16 

 The report of the IE on the elections ignored the fact that elections were free and fair as it 

was recognized by the international and regional observers. The government has conducted the 

election in a fulfilment of the constitutional requirements according to the international 

principles and standards of the democratic process. 
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  Paragraph 17 

 Mr. Amin Mekki Madani and Mr. Farooq Abu Eissa have been detained pursuant to the 

Procedures Act and Criminal Act, 1991, and all legal guarantees during their detention and 

during pre-trial have been provided to them according to the law. Also all fair trail guarantees 

including lawyers (82 lawyers) have been provided to them. The procedures were dropped 

following the issuance of a presidential pardon and were released by a presidential decree 

pursuant to Article (210) of the Procedures Criminal Act, 1991 for creating conducive political 

atmosphere for the national dialogue. 

  Paragraph 18 

 The allegation by Mrs. Sandra Kadoda was not true. The filed report stated that the 

plaintiff was abducted by NISS but it has been proven that this allegation was wrong. 

Consequently, NISS as an affected part by this allegation has filed a criminal lawsuit under 

Article (159) (defamation) of the Criminal Act, 1991. 

 Whereas the plaintiff (NISS) has the right of waiver on criminal case, an apology was 

made by Mrs. Kadoda and the case was dropped upon her desire without any threat from NISS 

and it was purely a procedural matter. 

  Paragraph 19 

 The incidents at the University of El Fasher were undertaken by some students who are 

sympathetic with the rebel armed groups who cause riots inside and outside university campus. 

They have destroyed property of the citizens and burned the university’s ATM machine to 

disrupt ballots processes of the recent general elections. The riots were contained by the police 

and criminal actions have been taken against the rioters pursuant to the Criminal Procedures Act, 

1991, and as the government decided to drop such legal actions, the students involved in the 

incidents have been released. Its regrettable that, shortly before the police intervention, a force 

from the hybrid operation UNAMID led by a first lieutenant equipped by 2 APCs, 3 Land 

Cruisers and a truck carrying quantity of blankets and drinks, headed to the university to 

distribute them among the students behind these incidents which is considered as an instigation 

for them to break the law and a clear violation of the mission’s mandate. 

  Paragraph 22 

 The report did not take into account the accuracy regarding this paragraph, because as per 

the records, there is no detention of any journalist by NISS in the Sudan during this period. 

Some procedures have been applied to newspapers pursuant to the law within the framework of 

protecting the state security by competent authorities according to the Criminal Procedures Act, 

1991 by the General Prosecution and Special Courts while NISS played the role of the plaintiff 

who filed the report. 

  Paragraphs 23 & 24 

 What was mentioned by the IE in paragraph (23) was not correct, as the reading of 

Article 39 (2) of the Sudan constitution states that the state shall secure and maintain freedom of 

THE press according to the laws and regulations in a democratic society. Paragraph (3) of the 

same article states that all media organs shall abide by the ethics of the profession and shall not 

raise any religious, ethnic, racial or cultural hatred and shall not call for war or violence, the 

competent authorities may intervene and stop some newspapers from publication if they did not 

abide by the duty imposed by the constitution, and this is consistent with the international 

covenant on civil and political rights, article 19 (3). The procedures related to newspapers ban 

were according to the law that ensures the right for every affected person to Judicial recourse, 

and as an example, various newspapers including Al- Tyar and Al- Maydan dailies have won 

lawsuits against NISS and a judgement for compensating them has been rendered. 
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  Paragraph 26 

 With regard to cancellation of registration of the Sudanese Writers Union and Mahmoud 

Mohammed Taha Centre, their registration was cancelled by the registrar of cultural groups 

because of violation of the law according to the Cultural Groups Regulation Act, 1996, and the 

affected party has the right to challenge the cancellation’s decision before the courts. 

  Paragraph 28 

 With our due respect to what has been stated in this paragraph, we think that these 

procedures do not breach the international covenant on civil and political rights, as Article 22 (2) 

permits regulations on the right of establishing associations according to the law to preserve 

national security, public safety or the public order, etc. Also, it is in  conformity with article (40) 

of the Sudan constitution, 2005, as this article states that the law shall regulate the formation and 

registration of political, cultural and different associations according to the requirements of the 

democratic practices. 

  Paragraph 30 

 Some negative media coverage of case of the defendants Michel Yat and Peter Yin from 

South Sudan nationals showed bias and un objective intentions to stigmatize the Sudan of 

violating religious freedoms. The facts related to this case confirm that the defendants have been 

detained pursuant to various Articles of the Criminal Act, 1991 relating to instigation to 

undermine the constitutional system, spying, disclosure and receipt of information and official 

documents, raising hatred among sects, management of terrorist criminal organizations and 

breach of public safety. They were brought for trial and were defended by a group of lawyers in 

an open court attended by the representatives of some embassies and civil society organizations. 

All charges against the defendants have been dropped except two and the court satisfied only 

with the period they have spent in the detention and ordered their release. 

  Paragraphs 33 & 34 

 With regard to the September incidents, the investigations, examinations and trails are 

still going on, some provisions have been issued and the President of the Republic has recently 

directed the minister of Justice to take necessary actions to compensate the affected persons and 

families of the victims. 

  Paragraphs 35, 36, 37, 38 & 39 

 The reference to insecurity and its negative impact on human rights ignored the 

significant improvement in the security situations in Darfur as certified by the international 

reports such as panel of experts established pursuant to the Security Council Resolution (1591 & 

2014). This report confirmed in some parts the improvement in the security situations in Darfur 

in general and the relative decrease in criminal incidents against humanitarian actors as stated in 

Article (23) of the UN Secretary General’s report on the African Union/United Nations Hybrid 

Operation in Darfur UNAMID on 26/5/2015 which also referred to the decrease in tribal security 

tensions in North and Central Darfur states as stated in Article (54) of the report. These 

paragraphs of the IE report also ignored all the efforts exerted by the Prosecutor General of 

Darfur Crimes and the Judiciary in the administration of justice as stated in paragraphs (59 & 

60) of the Secretary General’s report. 

 The Rapid Support Forces are military forces carrying out their mission and operations 

under according to the constitution and law and they are part and parcel of chain of command of 

the national army. Furthermore, they have contributed to the improvement of security situations, 

liberation of areas occupied by the rebel forces, protection of civilians and contributed through 

its units in the reconstruction of a lot of infrastructures and services destroyed by the rebels, 

which helped for the return of IDPs to their areas. 
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 The report did not refer to the destructive acts of the rebels in impeding the flow of 

humanitarian aid efforts and threatening the security and safety of the workers in this field. 

  Paragraphs 40 & 41 

 The report did reflect the positive developments regarding the construction of many 

voluntary return villages which equipped with service facilities which attracted considerable 

numbers of IDPs and refugees, especially to West Darfur State. These villages have been 

constructed within the framework of the Doha Agreement for peace in Darfur wherein Qatar 

State has made the biggest contribution. 

  Paragraphs 44, 45 & 46 

 Paragraph 44 expressed concerns of the IE on the spread of sexual and gender based 

violence in Darfur during the period between January and February without reference to any 

verification of this claim. The paragraph referred to 39 women exposed to sexual violence in 27 

incidents but unfortunately none of these incidents have been reported to the competent 

authorities by the presumed victims or UNAMID. 

  Paragraph 45 

 The Government of Sudan confirms that the legal circular of the Minster of Justice No. 

(2) 2004 which indicates that the application of procedures of Form (8) is not mandatory in case 

of sexual and gender based violence is still valid and binding to all competent authorities. 

  Paragraph 46 

 We support the IE recommendation for technical support needs to establish data base on 

the sexual and gender-based violence. This was one of the technical support projects proposed to 

the previous IE three years ago but we did not receive any response. Now, we renew the same 

proposal to the IE to request support from the donors for these projects. 

  Paragraph 47 

 Although Darfur is blessed by vast agricultural, animal and mineral resources, the armed 

conflict has negative impacts on the implementation of development programs. However, big 

achievements have been made, such as West Salvation Highway (Continental Highway) which 

has positive impact on the provision of security and stability, commercial and economic 

developments. The unilateral coercive economic sanctions are major obstacles for economic 

development and enjoyment of human rights in the Sudan. 

  Paragraph 48 

 The reference in this paragraph is not accurate based on the reports of the international 

economic institutions which confirm that Sudan national growth has significantly increased in 

the recent ten years during the last two decades, which contributed to the elevation of the living 

standards for the majority of population in the Sudan, including population in Darfur States 

through the wide utilization of resources especially oil revenues and gold resources, the 

liberalization policies and economic openness that the State has adopted. We confirm the need 

for further comprehensive development policies to address the unequal development between 

the rural and urban areas, rates of poverty and its effects on the vulnerable people. 

  Paragraph 49 

 On the contrary to what is contained in paragraph 49, the State possesses all legislative 

frameworks and necessary national mechanisms, including the central bureau of statistics and 

the National Council for Strategic Planning, the twenty-five year national action plan and all 

plans, information and statistics necessary to meet its constitutional obligations and under the 
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international Covenant of the economic, social and cultural rights under which Sudan continues 

to regularly submits its periodic reports. 

  Paragraph 50 

 With regard to this paragraph, we confirm that the Government was attacked by the 

armed groups that got support from outside our national borders. That happened in exercising 

the right of self-defense and protections of civilians. The Armed Forces respects the 

International Humanitarian law. The unfortunate casualties happened because civilians have 

been used by the armed groups as human shields and it’s shelling of the residential areas, 

repetitively. 

  Paragraph 51 

 The area referred to in this paragraph is under the control of the rebel armed groups and 

the hospital has been placed inside the command center of the rebels without notifying the 

Sudanese Government. 

  Paragraph 52 

 We commend the content of paragraph (52) for documenting some of the rebel crimes 

against the civilians which represents a small part of the rebels’ crimes against the civilians and 

their property and the items protected under the International Humanitarian Law which is 

considered the main reason for establishing the IDP camps and the human suffering. 

  Paragraph 55 

 The weakness in the organs of the competent justice referred to in the paragraph is not 

accurate because the State exerts all possible efforts in order to bring all perpetrators of crimes to 

justice and in this context, the State has enhanced the human and logistics resources of the office 

of the Prosecutor General for Darfur Crimes and spread the general prosecution offices across all 

Darfur States. 

  Paragraph 56 

 The general violations mentioned by the IE implies a wide spread of violations, a claim 

that lacks accuracy and evidence despite the existence of some pockets of conflicts in the 

affected three areas. However, Sudan is witnessing a clear and increasing stability according to 

the UN Secretary General’s report. 

  Paragraph 57 

 The occurring arrests are under the Constitution and the Criminal Procedures Act when 

the arrested person is accused of committing a crime set forth in the law. After the arrest and 

investigation therewith, they will be brought for trial in case of availability of preliminary 

evidence against them, otherwise they will be released. 

  Paragraph 58 

 The death penalty is only applicable in the most serious crimes. Constitution and the law 

have provided restrictions and conditions on their implementation; the most important one is that 

the penalty does not apply to those who are below 18 years and those who reached the age of 70 

as well as the pregnant and lactating women. The law also included provisions concerning the 

possibility of pardoning by the victims or the blood relatives aimed at encouraging reconciliation 

and to reduce the number of death penalties. 
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  Paragraphs 59-60 

 We commend the IE's reference in paragraphs 59-60 to the unilateral sanctions and its 

impact on enjoying the human rights in the Sudan and his endeavors to cooperate in this field 

with the Special rapporteur regarding the negative impacts of the unilateral coercive sanctions. 

  Technical aid and capacity building 

 We welcome the content of the report regarding the government efforts on the 

establishment and promotion mechanisms of the protection and promotion of human rights in 

the Sudan and we look forward to the IE to attract, within his mandate, funds from the 

international donors for the technical aid and capacity building projects submitted by the 

government to his predecessor. 

 We confirm the Government continued efforts in promoting the mechanisms and 

provision of necessary support within available  resources, which is an unprecedented support 

especially in the field of administration of and access to justice in the period covered in the 

report. 

 We refer in this context to the efforts exerted by the international community and its 

specialized mechanisms in supporting and building of national capacities, provision of technical 

aids and the importance and necessity of coordination with the concerned state’s organs in 

determining the priorities, fields and types of technical support and the required capacity 

building aimed to achieve maximum targeted benefit from the specified available resources. 
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 حتومة السودان على تقرير الختير المستقل ملاحااتالموضوع/  
 

 9/١٠/١١الفقرات   
اـــل البنـــد الةاعـــ  المتةاـــ   ترـــد  المىـــاعدة  هـــ    شحلمـــد الىـــلتا  تـــدس  س  و وـــد البـــني  

( 29/27( مــن تــ اس المجاــت ستــم  17الان ــد و نــاق الرــدسا ي وس  البــني المىــتر  اعتمــد كا ــا  عاــر الارــ ة  
والتةزوــز  اــ   سوحــا  شرــل  القىــا  في الىــلتا  في  وال ــاث جــاق   اــا س  و وتــ  تتتــمن التر  م  والـي

 وال ــاث ( مــن هــلا الــنن عــد س  عما ــد التر ــ م و نــاق الرــدسا الــدعم الاــ    ــاس ترــد  تلعــ ا   اــ   
وكتا ــد التر وــ   اــ   سوحــا  شرــل  القىــا  تــ و لدمــد جــله  الل وــد وهــل ترــد  المىــاعدة الان ــد و نــاق 

عما ـــد دا دوـــد  رـــط لتحر ـــ  احـــد ي ولحـــن تاثشـــ  ت ك ـــز  وال ـــاث الرـــدسا ي وتةتـــة عما ـــد التر ـــ م 
ني المىـــتر  عاـــ  عما ــــد التر ـــ م  نـــلسة ما  ــــد تو  س لاـــا  الل وـــد ال لج ىــــد لترـــد  المىـــاعدة الان ــــد البـــ
 الردسا . و ناق

 
 ١٢الفقرة   

   التةــدواث  جــاق  في   ــاس تلــلو  التيم  ــد الدار ا  ــد في الىــلتا  وهــ  عــاتسة مــن الةلمــا   
تيـــتلس الـــباثت وجـــاق  يـــد  الترا ـــ  مـــن النـــ اعا    مج وايـــتناتا  و ـــ  مرتتـــ ا  الةما ـــد الدار ا  ـــد 

 الأين د والربا د ودتن  النى ج ا جتماع   ن  المجملعا  المختااد.
 

 ١٣الفقرة   
ل ت هنا  تليع في يالا  واختناعـا  جاـاا الأمـن وتـد و تنـلو  البـني المىـتر  سينـاق  

ال تا ـــد الـــي احـــم عمـــ  منىـــل    آل ـــا اواستـــ  لاىـــلتا ي في لرالجـــ   ر ـــاتة جاـــاا الأمـــن الـــل  ي 
 اةااا والمجالتا  الي وتلاع يا اةااا في حماود شرل  القىا .

 
 ١4الفقرة   

لـــ ت هنـــا  سا تةـــاسط  ـــن  الىـــالا  اةدوـــدة الـــي منحـــل ةاـــاا الأمـــن والمخـــا  ا  في  
 الراقل  الأخ ا.  قااذالتةدو  الديتلسا اةدود ويالا  سجازة 

 
 ١٥الفقرة   

بجاقـــو  الدولـــد  ماوـــد النىـــاق وعما ـــا  العـــاثم الديـــتلسا المىـــتم ة التـــزا تؤكـــد الارـــ ة  
التةــــاو  مــــع المجتمــــع الــــدوا لالعــــلل حــــلل الغاوــــدي وكــــلل  م اجةــــد التاــــ وةا   غــــ ط  عــــاثشاا 

 اكتمــ و قاــاق المزوــد مــن اال ــا  الاعــد  ماوــد المــ سة ووشــدا  محا حــد الةنــا حــد المــ سة والــي 
و وـد  تـاث  عـن  قاـاق وشـدا  متخننـد مـن الاـ  د النىـلود  18و وـد مـن ةاـد  14االجاا في  ق

 30لاتح ا والتحر   في ج الجم الةنا حـد المـ سة. وكـلل  مـن سهـم تاـ  العـااا  بنـ ن قىـبد 
 من مراعد الةلما  الرلم  والمجالت التا وة د الل لج د كحد ستني لمااسكد الم سة.في المالجد 
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 ١6فقرة ال  
كاقــل شــ ة   ا قتخا ــا شر رــد س   ا قتخا ــا سغاــ  تر وــ  البــني المىــتر  في شدو ــ  عــن  

في  ا قتخا ــا  تامــد  وقزواــد  اــااتة المــ اتبن  الــدول ن  والتا م ــن ي وس  ا حلمــد تــد ش عــل عاــر
 الدار ا  د.الديتلسا اللا ترتت   المباتئ والمةاوني الدول د لاةما د  لاثيتحرا ملعدها و اقا  

 
 ١7الفقرة   

و رـــا  لرـــاقل  الجـــ اقا   س ـــل ع ىـــرو الرـــبل عاـــر الىـــ دون سمـــن  محـــ  مـــدني و ـــاسو   
ــــد لىــــند  ــــد سينــــاق  ــــ ة  1991اةنالج  ــــع التــــماقا  الراقلق  والرــــاقل  اةنــــالج ي وتــــد و ــــ   حمــــا ة 

المحاكمـــد و رـــا  لارـــاقل ي كمـــا تـــل    حمـــا كآ ـــد حـــماقا  المحاكمـــد الةاتلـــد  مـــا تبـــ و ـــ ة  ا عترـــال
محام ـــا . وتـــد و عـــلو الجـــ اقا   يـــ  عـــدوس عاـــل  82  اـــا الىـــمام بمحـــامن   اـــ  عـــدتهم  بمـــا

 ( مـــن تـــاقل  الجـــ اقا 210سلجايـــ  و خـــاثق يـــب ااما  رـــ اس مـــن الىـــ د سلجـــ ت اةمالسوـــد و رـــا  لامـــاتة  
 ته ئد لمناخ ا لاس الل   الاام . 1991اةنالج د لىند 

 
 ١8الفقرة   

الىـــ دة يـــاقدسا كـــدوتة ق وحـــن شر ر ــــا  ش ـــش د ـــ  الـــباث  في س  الاـــاك د تــــد و  اتعـــاق 
 لايــلد جاــاا الأمــن وتــد و  يبــا  عــد  عــحد ذلــ  وتــا  جاــاا الأمــن والمخــا  ا   يــ   اختلا اــا

 1991مةد مـــن الرـــاقل  اةنـــالج  لىـــند (  عـــاقد الىـــ159ذلـــ   اـــت  تعـــلا جنالج ـــد اـــل المـــاتة  
ولمـــا كاقـــل هـــلل المـــاتة نـــلا   اـــا التنـــاال عـــن الـــدعلا اةنالج ـــد  ا تعـــاقمتتـــ سا  مـــن ذلـــ    اعتبـــاسل

ــــدعلا ا عتــــزاا لايــــلد الاــــاك  جــــاق  ــــ    نــــاق  ي وو شىــــم ال عاــــ  سغبتاــــا تو  سا تهدوــــد مــــن تب
 اةاااي وه  مى لد  ج الج د محتد.

 
 ١9الفقرة   

في جامةـــد الااعـــ  تامـــل يـــا  ةـــل الةناعـــ  اللاث  ـــد المتةا اـــد مـــع المجملعـــا   الأشـــدا  
الاــــغو تاخـــ  شــــ   اةامةــــد وخاسجاـــا ش ــــش تــــاملا  تــــدمني   تيــــاسة المىـــاحد المتمــــ تة والــــي تامـــل

في  ا تــــــ ا يــــــد  تةل ــــــ  عما ــــــا   ممتاحــــــا  المــــــلا نن  وشــــــ   النــــــ ا  ااا تاخــــــ  اةامةــــــد
الجـ اقا  اةنالج ـد حـدهم  وابـاذة. وتـد و  ـل الاـغو  لايـلد الاـ  د الةامد الأخـني  ا قتخا ا 

ي    س  تاـــ  الجـــ اقا  ق تتلاعـــ  وو شا اـــا 1991بملجـــو تـــاقل  الجـــ اقا  اةنالج ـــد لىـــند 
و  ـاث  يـ ام اللـاثلم المتــلس ن  في تاـ  الأشـدا . وكاقــل تـلة مـن الةما ــد المختالـد تب ـ  تــدخ  

اثا  سول ومــــزوتة بمــــدسعتن  ويــــاث  ع  ــــا   قحــــ واس وع  ــــد عــــحن الاــــ  د تــــد تامــــل   ر ــــاتة مــــ
وامــ  كم ــد مــن البلــا ن  والماــ و ا (  التلجــ  رــل اةامةــد  غــ ط تلاوةاــا عاــر اللــاثلم م ــنيا 

 ع يحا  لل ود البة د. واقتااكاالاغو مما وةد ا وتا  حم عار مخالاد الراقل  
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 ٢٢لفقرة ا  
سا عــحا  في الىــلتا  في هــلل الاــ ة مــن تبــ   اعترــال  مــا وتةاــ  يــلل الارــ ة  تقــ  ق وــتم  

و مــن  جــ اقا  لغــاث   ةــل النــحا وش ــ  عــدوسها تــد جــاق في   ــاس مماسيــد  جاــاا الأمــني ومــا
ش وـــد النـــحا دي وكمـــا جـــاق  الر ـــلت الـــلاستة عا اـــا و رـــا  لارـــاقل  وذلـــ  في شـــا   قـــاتسةي كمـــا س  

قا  الــــي دــــل جــــاق  في   ــــاس حماوــــد سمــــن الدولــــد مــــن تبــــ  الأجاــــزة المختنــــد و رــــا  لرــــاقل  الجــــ ا
توس جاــــاا  اتتنــــ  لايــــلد الن ا ــــد الةامــــد والمحــــاكم المختنــــد   مــــا  1991الجــــ اقا  اةنالج ــــد لىــــند 

 الأمن والمخا  ا  عا  كلق  الااك  سو المبا .
 

 ٢٣/٢4الفقرات   
( مـن تيـتلس 2 39غـني عـح   سذ س  منلـل  المـاتة  (23لارـ ة  البـني المىـتر  في ا ما ذك ل 

الرــــاقل  في  ون مـــ الىـــلتا  تـــنن عاـــر س  تحاـــ  الدولـــد ش وـــد النـــحا د وويـــالج  العـــاث  و رـــا  لمـــا 
( مـن ذا  المـاتة تـنن عاـر س  تاتـز  كآ ـد ويـالج  العـاث   ـ خاث  المانـد 3ستمع تار ا ـ ي والارـ ة  
ن ــد سو الة ت ــد سو الةننــ ود سو ال را  ــد سو الــدعلة لاةنــا سو ا ــ لمي وهــل ن ــز وعــد   يــاسة الح اه ــد الدو

 اللاجــو الــلا   حــ  الديــتلس  التزاماــالاىــالا  المختنــد التــدخ  و ورــا  النــحا في شالــد عــد  
(ي  ــالج اقا  المتةارــد   ـــ  3 19وهــلا متىــ  مــع الةاـــد الــدوا لاحرــل  المدق ــد والى ايـــ د المــاتة 

قــل و رــا  لارــاقل  الــلا وحاــ  ا ــ  لحــ  عــخن متتــ س الايمــلق لارتــاقي وم ــال ذلــ  النــحاي كا
س  عــدتا  مــن النــحا مناــا الت ــاس والم ــدا  تــد س ةــل تعــاوا حــد جاــاا الأمــن وكىــبتاا وو ا حــم 

 حا  التةلول.
 

 ٢6الفقرة   
  لغــاق   مــا وتةاــ   تلغــاق تىــيم   ساــات الحتــالم الىــلتاني وم كــز محمــلت محمــد  ــ ي  رــد و 

تىـــيم ااما  لايـــلد مىـــيم  اةماعـــا  ال را  ـــد لمخالاـــد الرـــاقل  بملجـــو تـــاقل  تن ـــ م اةماعـــا  
 ي ويح  لايماد المتت سة اللةن في ت اس اللغاق سما  المحاكم.1996ال را  د لىند 

 
 ٢8 الفقرة  

لمــــا جــــاق في هــــلل الارــــ ة    سقنــــا قــــ ا س  هــــلل الجــــ اقا    بــــالا الةاــــد  اش امنــــامــــع  
( سجـــاا  وحـــع ت ـــلت عاـــر مماسيـــد ا ـــ  في 2 22دق ـــد والى ايـــ د  ذ س  المـــاتة الـــدوا لاحرـــل  الم

ش وـــد تحـــلون اةمة ـــا  عاـــر اللجـــ  الـــلا وـــنن عا ـــ  الرـــاقل  لنـــ اقد الأمـــن الرـــلم  سو الىـــاثمد 
( مــــن تيــــتلس ةالسوــــد 40 مج سخــــ ل. وكــــلل  ق بــــالا قــــن المــــاتة   ... ا الةامــــد سو الن ــــا  الةــــ

هــلل المــاتة تــنن عاــر س  وــن م الرــاقل  تحــلون وتىــيم   الح اقــا     ي  ذ 2005الىــلتا  لىــند 
 الى اي د وال را  د والمان د و را  لمتلابا  المجتمع الدار ا  . 



A/HRC/30/G/9 
 

 

GE.15-16612 11/14 

 

 
 ٣٠الفقرة   

ب ــــد لرتــــ د المتامــــن  ماوحــــ  وــــا  و  ــــ  وــــن مــــن سعاوــــا    تنـــاول  ةــــل ويــــالج  العــــاث  الأجن 
ا  وــا  الدون ــدي وتؤكــد ا رــالج  المتةارــد   اقتاــا جنــللم الىــلتا ي وــدل عاــ  قلاوــا مب تــد للعــم الىــلتا  

تتةاـــ   1991بملجـــو عـــدة مـــلات مـــن الرـــاقل  اةنـــالج  لىـــند  اعتراحمـــايـــلل الرتـــ د س  المتامـــن  تـــد و 
المةالمـــا  والمىـــتندا  ال سم ـــدي  وايـــتاث   الديـــتلساي التيمىـــتي   اـــاق  ـــالتح ول عاـــر ترـــلول الن ـــا

 يــاسة الح اه ــد  ــن  الللالجــا سو   نامــاي  تاسة من مــا   سها  ــد و ج ام ــدي الخــاثل  الىــاثمد الةامــد. وتــد 
و ترـــدااما لامحاكمـــد وت ا ةـــل عـــنام ه ئـــد ت ـــا  محلقـــد مـــن سملعـــد مـــن المحـــامن  في مححمـــد ماتلشـــد 

مم اــل  ةــل الىــااسا  الأجنب ــد ومن مــا  المجتمــع المــدني. وتــد عــلبل ة ــع الــتام في ملاجاــد شتــ ها 
 المححمد  المدة الي تت اها في ا بت وسم    ت اث  ي اشاما. اكتالالمتامن  عدا تهمتن  ش ش 

 
 ٣٣/٣4الفقرة   

 اــ   سشــدا  يــبتمة  ــت  التحر رــا  والتح وــا  والمحاكمــا  مــا االــل مىــتم ة وتــد عــدس   
الجــ اقا  الاثامـــد   ابــاذ ةــل الأشحــا ي كمــا وجــ  الىـــ د سلجــ ت اةمالسوــد مــؤخ ا  الىــ د واوـــ  الةــدل 

 لتةلول المتت سون وسي  التحاوا في تا  الأشدا .
 

 ٣9، ٣8، ٣7، ٣6 ،٣٥ الفقرات  
ــــني في  اقةــــدا العــــاسة  ا   ــــ ل الىــــالإ عاــــ  شرــــل  القىــــا ي وغاــــ  التحىــــن الحب الأمــــن وسي

الأوحا  الأمن د في تاس ـلس والـلا عـاد  يـا ترـاسو  تول ـد م ـ  تر وـ  ةنـد الـةاق المحلقـد بملجـو تـ اس 
 ( والــلا سعــاس في سك ـ  مــن ملحــع  مج اىــن الأوحــا  الأمن ــد في2014لىــند  1591ساـت الأمــن  

النىــلإ لاحــلات  الج ام ــد الــي تة حــل حــا اةاــا  الةاماــد في  وا نخاــاطتاس ــلس عاــ  وجــ  الةمــل  
( مـــن تر وـــ  الأمـــن  الةـــا  لنمـــم المتحـــدة عـــن الةما ـــد 23في الارـــ ة   مـــا وستالمجـــال القىـــاني شىـــو 

وتـــــا   ا  ي والـــــلا سعـــــاس س26/5/2015الأ  ورـــــ  والأمـــــم المتحـــــدة النـــــاتسة في  لاثاـــــاتالمختالـــــد 
في  مـــــا وستشـــــدة التـــــلت ا  الأمن ـــــد  ـــــن  الربالجـــــ  في و وـــــا   ـــــال وويـــــط تاس ـــــلس شىـــــو  انخاـــــاط
ي كمــا تغاــ  هــلل القىــاق دالةما ــا   اقىــ الم اــ   التحىــن في  ( مــن التر وــ  الماــاس  ل ــ 54  الارــ ة

الرتـــالج د في  الارـــ ا  مـــن تر وـــ  البـــني المىـــتر  كـــلل  جاـــلت المـــدع  الةـــا  ةـــ الجم تاس ـــلس والىـــالد
 ( من  ر ا  تر و  الأمن  الةا .59/60في الار ا    ما وستار   الةدالد شىو 

عـن تـلا  الـدعم الىـ وع  اـ  تـلا  عىـح ود بملجـو الديـتلس والرـاقل ي ومـن  ما ذكـ  سما 
المةاــل  س  عما اتهــا تــتم اــل ت ــاتة الرــلا  المىــاحد وتــد يــامل في اىــن الأوحــا  الأمن ــد وا وــ  

ويـــامل عـــة وشـــداتها في  عمـــاس الح ـــني مـــن  المنـــا   الـــي سشتاتاـــا الرـــلا  المتمـــ تة وحماوـــد المـــدق ن 
 لأياي د والدم د الي تم ها المتم تو  مما ياعد عار علتة النااشن   مج منا رام.البن ا  ا
جاــلت الةــل  القىــاني وتهدوــد  اقىــ المق واــ  التر وــ   مج الــدوس الحبــني لامتمــ تون في  عاتــد  

 سمن وياثمد الةامان  في هلا المجال.
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 4١، 4٠الفقرات   
شـديل عاـر سعـةدة  قاـاق الةدوـد مـن تـ ا الةـلتة  ق ولك  التر و  التللسا  النا  ـد الـي 

 والاثجئــــن سعـــداتا  مرـــدسة مـــن النـــااشن   واجتــــل لخدم ـــد جلذج ـــد  بمناـــآ الللع ـــد الـــي ذوت  
الدوشــد لاىــاث  وتــد يــامل تولــد  اتاات ــدخاعــد  مج و وــد غــ لم تاس ــلس والــي دــل في   ــاس  قاــاذ 

 تل   ىام كبني في ذل .
 

 46، 4٥، 44الفقرات   
الةنـا اةنىـ  واةنىـاني في تاس ـلس  اقتاـاسعـن تاـ  البـني المىـتر   اـ    44سع  ل الارـ ة  

 امــــ سة 39ي وسعــــاس  مج ا تعــــاقخــــاثل الاــــ ة  ــــن  ونــــاو  وس  وــــ  تو  العــــاسة  مج سا ارــــ  مــــن هــــلا 
شاتيـــدي ولحــن لنيـــا سا مــن تاـــ  ا ــلات  ق وـــتم ال ــاث  عناـــا  27تة حــن لاةنـــا اةنىــ  في 

  مج الىالا  المختند من تب  التحاوا الما حن  سو ال لقام د.
 

 4٥الفقرة   
والراحـــ   2004( لىـــند 2تؤكـــد ا حلمـــد الىـــلتاق د س  مناـــلس الىـــ د واوـــ  الةـــدل ستـــم   

( في شالــد الةنــا اةنىــ  واةنىــانيي مــا اال يــاسوا  8ستــم   ايــتماسة  ةــد   لزام ــد تلب ــ   جــ اقا 
 الأجازة المختند. لحا دومازما  

 
 46الفقرة   

ـــدعم الاـــ  لقاـــاق تلاعـــد   اقـــا    قتاـــ  مـــع مـــا وست في التر وـــ  مـــن شاجـــد ا حلمـــد  مج ال
لاخبـني  ت شـلا. وكاقـل تاـ   شـدا ماـ وعا  الـدعم الاـ  الـي واةنىـاني ا   الةنـا اةنىـ  

. واا  عــدت ذا  المرــ م لاخبــني ايــتيما دالمىــتر  الأيــب  تبــ  يــاث  يــنلا  ولحننــا ق قتاــ  سا 
 المىتر  للاو الدعم لتا  الما وعا  من المارن .

 
 47الفقرة   

عار ال غم مـن غـد تاس ـلس بملاستهـا الزساع ـد وا  لاق ـد والمةدق ـد    س  النـزا  المىـا  تـد سيـ   
يــابا  في تنا ــل الــةامج التنملوــد سغــم العــااا  الحبــنية الــي اررــل ومــن سماــا   وــ  القرــاذ الغــ   

التيمـــاسة والتنم ـــد وتلـــلو   وا يـــتر اس   وـــ  تـــاسا( والـــلا سحـــحر لـــ  سيـــ   نـــا  في تـــل ني الأمـــن 
 والتمتـع ا تتنـاتودالرىـ ود مـن سهـم عربـا  التنم ـد  الأشاتوـد ا تتنـاتود. وت ـ  الةرل ـا  ا تتناتود

  رل  القىا  في الىلتا .
 

 48الفقرة   
الدول ـــد الـــي  ا تتنـــاتودمـــا سعـــاس  ل ـــ  التر وـــ  في هـــلل الارـــ ة غـــني تت ـــ   اـــااتة المؤيىـــا   

سكــــد  قىــــو جــــل الــــدخ  الرــــلم  الةال ــــد في الىــــلتا  لأك ــــ  مــــن عاــــ  يــــنلا  خــــاثل الةرــــدون 
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الماحــ ن ي الأمــ  الــلا يــاهم في س ــع المىــتلا المة اــ  لأك  وــد يــحا  الىــلتا  ومــن حــمنام يــحا  
تح وـــ  اللايـــع لامـــلاست وخاعـــد الب ول ـــد والـــلهو وي ايـــا  ال ا يـــتغاثلو وـــا  تاس ـــلس مـــن خـــاثل 

الدولــد. وقؤكــد عاــر ا اجــد  مج المزوــد مــن تلــلو  ي ايــا  التنم ــد  اقتايمتاــاالــي  ا تتنــاتا وا قاتــام
الاـــاماد لترا ـــ  التاـــاو   ـــن  ال وـــا وا تـــ  وقىـــو الارـــ  ومىـــتلوات  عاـــر الائـــا  التـــة اد والـــي 

 تن  قىباا  مج ما وست في التر و .  
 

 49الفقرة   
(  ـ   الدولـد دتاـ  كآ ـد الأ ـ  التاـ وة د واال ـا  49 ل   الار ة  عا  النر ل مما ذهبل  

 ا يــــ ات يم الل ن ــــد التــــ وسود بمــــا في ذلــــ  اةاــــاا الم كــــزا ليشنــــاق والمجاــــت الرــــلم  لاتخلــــ ط 
ـــــع الر ق ـــــد وكآ ـــــد اللـــــط والمةالمـــــا  والشنـــــالج ا  الاثامـــــد لقاـــــاذ   التزاماتهـــــاواللـــــد الرلم ـــــد س 

وال را  ـــدي وتـــد وـــ  الىـــلتا   وا جتماع ـــد ا تتنـــاتودلةاـــد الـــدوا لاحرـــل  الديـــتلسود وبملجـــو ا
 . اقت ا ورد  تراسو ل الدوسود بملجو ذل  الةاد 

 
 ٥٠الفقرة   

الار ة  تقنا قؤكد     ا حلمـد تـد هلةـل مـن جاقـو المجملعـا  المىـاحد  ل  ما وتةا  يل 
لـنات وعـن المـدق ن . واـ ق الرـلا  المىـاحد والمدعلمد عة ا دوت وتـد كاقـل في شالـد ت ـا  عـن ا

الرـــاقل  الـــدوا القىـــاني الـــلا تـــدسلم عا ـــ  ة ـــع منىـــل  ااي ومـــا ورـــع مـــن  عـــا ا   اشـــ ا عاـــر 
تسوعــا   اــ ود مــن تبــ  المجملعــا  المىــاحد  ابــاذهممؤيــاد في عــال  المــدق ن  وةــلت في مة مــ   مج 

 والي تسجل عار تنا الملاتع الىحن د  نلسة متح سة.
 

 ٥١الفقرة   
المنلرــد الــي سعــاس   ل اــا هــلل الارــ ة ترــع اــل يــ ل ة المجملعــا  المىــاحد المتمــ تة وتــد  

 .الىلتاق دوحع المىتاار تاخ  م كز ت اتة المتم تون  دو   خلاس الىالا  
 

 ٥٢الفقرة   
( مـن تلي ـ  لـبةل جـ الجم التمـ ت حـد المـدق ن  وهـل ا ـ  جـزقا  52قا د بما جاق في الارـ ة   

 الــدوابملجــو الرــاقل   المحم ــدوىــنيا  مــن جــ الجم ا  كــا  المتمــ تة حــد المــدق ن  وممتاحــاتهم والأع ــا  
 قىاق د.واللا وةتة الىبو ال لج ت في ت ا  مةىح ا  النزوم المةاقاة ال القىاني

 
 ٥٥الفقرة   

مــا ذهبــل  ل ــ  الارــ ة مــن حــةا في سجاــزة الةدالــد المختنــد غــني تت ــ   الدولــد تبــلل كــ   
 ليــةاا مــن جاــلت في يــب   ترــد  ة ــع مــ تحلإ اةــ الجم لاةدالــدي وفي هــلا الىــ ا   رــد تامــل  مــا

 محاتــو الن ا ــد الةامــدالباــ ود والالجىــت د لمحتــو مـدع  جــ الجم تاس ــلس وقاــ   المحاقــا الدولـد  تةزوــز 
 في كآ د و وا  تاس لس.
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 ٥6الفقرة   
وهــل  ا قتااكــا وايــع حــلل   اقتاــاس نــلسة مةممــد تــلش   اقتااكــا مــا ذكــ ل البــني مــن  

اعــم واترــ   مج الدتــد وتةــلذل الب نــا  وسغــم وجــلت  ةــل ج ــللم النزاعــا  في المنــا   الــ اث  المتــ ي ة 
  و  الأمن  الةا  لنمم المتحدة.واححا  ومتزاودا  و را  لما وست في تر ايتر اسا     س  الىلتا  وااد 

 
 ٥7الفقرة   

وحـل  و ـ  الديـتلس وتـاقل  الجـ اقا  اةنالج ـد وذلـ   ـ   وحـل   اعترـا     ما وـتم مـن  
جـ الجم مننـلق عا اـا في الرـاقل ي و ةـد الرـبل عاـ ام والتحـ ا   استحـالمالمربلط عاـ ام متامـن  

    مج المحاكمد في شال تل   الب ند المبدلج د حدهم و   ولا  ي اشام.مةام وردمل 
 

 ٥8الفقرة   
عرل ــد العــدا    تلبــ     في اةــ الجم الأعــد خلــلسة وتــد وحــع الديــتلس والرــاقل  عــ و ا   

وت ـــلتا  عاـــر تنا ـــلهاي مـــن سماـــا سنـــا   تلبـــ  عاـــر مـــن ق وباـــ  ال امنـــد عاـــ ة ومـــن  اـــ  الىـــبةن  
الةاـــل مـــن جاقـــو المجـــد  الم حـــع سو ا امـــ . كمـــا تتــمن الرـــاقل  قنلعـــا  تتةاـــ   تمحاق ــدعاــر  و 

 عا   سو سول الج  تايم ةا  لاتنالح والترا   من تنا ل عرل د العدا .
 

 6٠-٥9الفقرة   
( شـــلل الةرل ـــا  الأشاتوـــد وسي هـــا عاـــر 60-59قاـــ د بمـــا سعـــاس  ل ـــ  البـــني في الارـــ تن    

ىــا  في الىــلتا  ومىــاع   لاتةــاو  في هــلا المجــال مــع المرــ س الــاق شــلل الأيــاس التمتــع  رــل  الق
 لاةرل ا  الأشاتود الرى ود. الىاب د

 
 العون الفني وبناء القدرات:  

ق شــو بمــا وست في التر وــ   اــ   جاــلت ا حلمــد في  قاــاق وتةزوــز اال ــا  المةن ــد  ماوــد وتةزوــز  
 ايـــترلالمالبـــني المىـــتر  في   ـــاس و وتـــ   الةمـــ  عاـــر  س  ورـــل  شرـــل  القىـــا  في الىـــلتا  وقتلاـــع

 د ولىاا ي من المارن  الدول ن .التملو  لما وعا  الةل  الا  و ناق الردسا  الي تدمتاا ل  ا حلم
جاـــلت الدولـــد في تةزوـــز اال ـــا  وترـــد  الـــدعم الـــاثا  في   ـــاس المـــلاست  ايـــتم اسقؤكـــد عاـــر  

 المتاشــد حــاي وهــل تعــم غــني مىــبل  خاعــد في ســال  تاشــد الةدالــد وتىــا   اللعــلل  ل اــاي في الاــ ة
 الزمن د المامللد يلا التر و .

نـــد لــدعم و نـــاق قاــني في هـــلا النــدت  مج اةاـــلت المبلولــد مـــن المجتمــع الـــدوا و ل اتــ  المخت 
ـــد المةن ـــد في  تـــدسا  اال ـــا  الل ن ـــد وترـــد  الةـــل  الاـــ  وسم ـــد وحـــ وسة التنىـــ   مـــع سجاـــزة الدول

الرنــلا  ا يــتااتةادوــد سوللوــا  وســا   وقلع ــد الــدعم الاــ  و نــاق الرــدسا  الملال ــد بمــا يحرــ  
 الم جلة من الملاست المحدوتة المتاشد.

 


